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Barevný říjen skončil a začal listopad. Většina listí se nacházela více na zemi než na 

stromech. Co na jaře vypučelo a rozvinulo se, nyní chřadlo a skomíralo. A tak je to i s našimi 

životy. 

Člověk se narodí, a má-li štěstí či mu osud přeje anebo Bůh nadělí (říkejme tomu, jak 

chceme), dožije se dospělosti a pak stáří. Jako ten list na stromě. Většina upadne během 

listopadu, ale pár lupenů se zvládne udržet na větvích až do Vánoc a možná až do jara, než 

je vytlačí nové výhonky. Některé lístky se naopak snesou k zemi už v říjnu. Listy přinesly 

během roku mnoho užitku. Tolik potřebný kyslík k dýchání, stín v parném slunci, tiché 

ševelení, které zní jako maminčina ukolébavka, radost při pohledu na měnící se barvy… 

Také naše životy mohou přinést mnoho dobrého pro jiné. Stačí nemyslet jen na sebe. 

V listopadu, který může působit nudně a tuctově, si připomínáme několik svátků, které 

nudné ani tuctové rozhodně nejsou. Na začátku měsíce je to Slavnost všech 

svatých, následuje Památka zesnulých. A přes svátek 

svatého Martina, který nabírá mezi lidmi oblíbenosti, se 

vzápětí dostaneme k naší svaté Anežce České. Od její kanonizace 

uplynulo 12. listopadu tohoto roku 35 let. Její svatořečení bylo 

předzvěstí sametové revoluce. Ta tenkrát vypukla o pět dní později, 

a tudíž si stejné výročí 35 let rovněž připomínáme. 

Listopad je proto měsícem vzpomínek. Tak vzpomínejme rádi. Na lidi, 

kteří nás už opustili a přešli do jiné formy bytí. Na události, které 

znamenaly pro československý národ svobodu. A svoboda, to je křehká věc… 



Ani listopadové počasí, které přineslo ochlazení, zkracování dní, méně světla a více 

zatažené oblohy, nám nemohlo zabránit v tom, abychom se na Slovaňáku vzdělávali, učili 

se, hráli si, smáli se a občas trochu i zlobili. 

Třídy II. B a C se vydaly do oblíbené svíčkárny SoyCa v Olomouci. Děti vyráběly pestré 

svíčky, což se jim pochopitelně líbilo. 

 

 



Díky Společnosti Podané ruce se třeťáci poučovali o nástrahách alkoholu a tabákových 

výrobků. Nejvíce pomůže dobrý příklad v rodině, ale i škola může trošku přispět. 

Jednotlivé preventivní programy jsou přizpůsobeny věku žáků, a tak se prvňáčci dozvídali, 

jak přispět k utužení dobrých vztahů ve třídě a proč je dobré táhnout za jeden provaz 

(„Třída jako tým“.) 

Prevenci se věnují i druhostupňové třídy. Šesté a sedmé ročníky průběžně během podzimu 

navštěvují v Domě dětí a mládeže v brněnských Lužánkách program zaměřený na utužení 

vztahů v kolektivu („Třídní ostrovy“).  Žáci pracují na společné představě třídního ostrova, 

na kterém by se měl každý cítit dobře a bezpečně. Zaměřují se na prohlubování 

spolupráce, komunikace a zkouší řešit problémové situace. 

~ 

Na Příběh nekonečných poutníků na hvězdárně v Brně se mohli těšit holky a kluci 

z tříd V. C a D. O skryté záhady a překvapení nebyla jistě nouze. 

 

V listopadu proběhlo několik výletů spojených s exkurzemi. Vše pod vedením naší paní 

učitelky PhDr. Jolany Kubíkové. 

Šesťáci se v Pavlově seznámili s expozicí zdejšího muzea ukrytého pod zemí, kde se pomocí 

her dozvěděli o nálezu Věstonické venuše a že Dolní Věstonice nejsou jediné místo nálezu 

ženských plastik z období lovců mamutů, ale je jich mnoho v rámci celé Evropy a sibiřské 

části Asie. V druhé části programu si holky a kluci vymodelovali vlastní sošku venuše, která 

jim zůstala na památku. Závěrem si své nově nabité vědomosti ověřili ve kvízu „Za 

tajemstvím venuší“. 

A pak se jelo ještě do Mikulova na zámek. Zde se žáci přenesli v čase asi o 2 tisíce let 

zpět a zkusili se pocitově stát na chviličku Římany a Germány v kraji pod Pálavou. 

Myslíme, že se celodenní program žákům líbil, a věříme, že aspoň trochu obohatil jejich 

historické znalosti. 



 

 



 

 

 



Třídy VIII. B a C vyrazily „po stopách Napoleona“ do Slavkova u Brna a Památníku Mohyla 

míru. Na Žuráni ležel sněhový poprašek, a tak bylo místo trochu autentické. 

 

 



Žáci, kteří si jako druhý cizí jazyk vybrali francouzštinu, se vypravili do kina Art, aby 

zhlédli nejnovější adaptaci francouzského románu 

Alexandra Dumase Hrabě Monte Christo. Film v původním 

znění s titulky přenesl diváky na začátek 19. století. 

Nejdříve do jižní Francie, následně do přístavu Marseille      

a poté do Paříže a jeho okolí. 

 

 

 

Následující obrázek představuje model zahrnující školu s parkem na Slovanském náměstí 

a jeho okolí. Domečky jsou vyrobeny na 3D tiskárně a stromečky z papíru a špejlí. Autorem 

je Štěpán Mundl ze VI. D a svůj model udělal v rámci zadání úkolu do zeměpisu, kdy měli 

žáci vymyslet a vytvořit nějaký model mapy. Štěpán na modelu průběžně pracoval asi tři 

dny a velmi se mu povedl. 

 

 



Během třetího a čtvrtého listopadového týdne se napříč republikou konají 

tradiční Dny geografie. Popularizačně vzdělávací akci zajišťuje Česká 

geografická společnost.  

Zapojit se se svým programem mohou nejen všechna univerzitní 

geografická pracoviště, ale také další instituce, 

jako jsou knihovny, základní či střední školy, 

neziskové organizace aj. 

Mgr. Martina Slavíková studovala zeměpis na 

Geografickém ústavu Masarykovy univerzity a díky svým kontaktům zajistila našim žákům 

v rámci této akce účast na GIS Day a dvě zajímavé přednášky. Čtěte dále. 

Dne 20. listopadu vyrazila se svými žáky VIII. B přímo na Geografický ústav MU na 

Kotlářské ulici v Brně. Tam si na třech stanovištích mohli naši osmáci vyzkoušet, jak GIS 

(a mapy) pomáhají veřejnosti. Témata byla: dálkový průzkum Země, návrh krajinných 

opatření a pocitové mapy. Viděli, jak se mapuje terén dronem a jak se družicové snímky 

využívají například v zemědělství. Vyzkoušeli také virtuální realitu. 

Geografické informační systémy (GIS) jsou jedním z významných 

nástrojů geografa a nástrojů rychle přijímaných i běžnou veřejností 

pro zvyšování její geografické gramotnosti. Záměrem GIS Day je seznámit školy, firmy   

a veřejnost s využitím GIS a jejími aplikacemi v každodenním životě. 

 



Den poté, 21. listopadu, zavítal na Slovaňák Ing. Pavel Kapler, manažer a správce České 

vědecké stanice Johanna Gregora Mendela na ostrově Jamese Rosse v Antarktidě (známá 

také jako Mendelova polární stanice). Žákům VII. B a VIII. B přednášel o Antarktidě, 

vědeckém působení na výzkumné stanici a odpovídal na mnoho zvídavých dotazů. Byla to 

návštěva vzácná, neboť už v lednu odlétá na další expedici. 

 

Účastníci expedicí dlouhodobě monitorují klima a zabývají se komplexním sledování stavu 

polárních geosystémů a ekosystémů, tedy tamních ledovců, dlouhodobě zmrzlé půdy, 

odledněného území umožňujícího růst nižších rostlin, říčních a jezerních systémů 

a dalších geomorfologických útvarů. Zoologové se věnují výzkumu ryb, ptáků, například 

rybáků, chaluh, buřňáků a tučňáků, ze savců pak tuleňů, lachtanů nebo rypoušů. 

 

 

 

 

 

 



Opět o den později, čili 22. listopadu, poctila naši školu další návštěva z Geografického 

ústavu Masarykovy univerzity. V počítačové učebně naše žáky tříd IX. A a B učil mapovat 

pro humanitární účely (Missing maps) 

Mgr. Radim Štampach, Ph.D. Vyzkoušeli 

si vytvořit mapu na místech, kde ještě 

žádná není (v Africe), a dozvěděli se, 

jak tyto mapy pomáhají například 

Lékařům bez hranic.  

 

 

 

V říjnové školní kronice jsme zmiňovali návštěvu Elektrária, sídlícího na Fakultě 

elektrotechniky a komunikačních technologií Vysokého učení technického v Brně. 

Zúčastnili se deváťáci z Áčka a Béčka. 

Třída IX. C se s paní zástupkyní PaedDr. Evou Krochmalnou, která vyučuje fyziku, vydala 

do tohoto vědeckého parku v listopadu. Návštěva byla bezplatná a žákům se tam prý líbilo. 

Bodejť by nelíbilo, když nemuseli sedět v lavicích a mohli si vyrobit energii pomocí 

rotogenu nebo vyzkoušet svou sílu na siloměru. Seznámili se s laserovou harfou, 

historickým sluchátkem (které my, dříve narození, ještě dobře pamatujeme) a robotickým 

vozítkem ovládaným mobilním telefonem. A to je jen stručný výčet. 

 



A protože jsme zmiňovali geografii a fyziku, zabrousíme ještě do královny věd, do 

matematiky. 

Úspěšnými řešiteli školního kola matematické soutěže Pythagoriáda se stali Sabina Volná 

a Štěpán Mundl z VI. D a Matei Stoian z VIII. D., kteří postoupili do kola okresního. 

Během listopadu se na Tyršově základní škole na ulici Kuldova v Židenicích konalo městské 

kolo matematické soutěže MATESO, kterého se zúčastnilo 138 žáků ze 41 základních škol 

z Brna a okolí. Na základě úspěchů ve školním kole postoupili do kola městského žáci Jonáš 

Lípa a Rowan Koby Collier z V. D. Oba se stali úspěšnými řešiteli, Jonáš obsadil s 11 body 

5. místo a Rowan dosáhl se svými 15 body dokonce na první příčku! Oběma hochům 

blahopřejeme a děkujeme jim za reprezentaci naší školy. 

 

 

Dále také proběhla soutěž v informatice. Bobřík informatiky zahrnuje kategorie: 

Mini  - 4. třídy - účast 87 žáků, 27 úspěšných řešitelů, 31% úspěšnost 

Benjamin - 5. třídy - účast 92 žáků, 20 úspěšných řešitelů, 21,7% úspěšnost 

- 6.třídy - účast 77 žáků, 38 úspěšných řešitelů, 49% úspěšnost 

Kadet  - 7. třídy - účast 78 žáků, 26 úspěšných řešitelů, 33% úspěšnost 

- 8. třídy - účast 81 žáků, 30 úspěšných řešitelů, 37% úspěšnost 

Junior  - 9. třídy - účast 76 žáků, 7 úspěšných řešitelů, 9,2% úspěšnost 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



V minulém měsíci jste měli možnost si přečíst ve školním kronice, že na naší škole proběhla 

sbírka Bílá pastelka ve prospěch nevidomých a slabozrakých spoluobčanů různého věku. 

V listopadu nám přišla bližší zpráva od pracovníků Tyfloservisu o.p.s. 

 

Srdečně děkujeme vedení školy a všem studentům, kteří podpořili celostátní sbírku Bílá 

pastelka a umožnili tak rozvoj sociálně rehabilitačních služeb a programů na zvýšení 

zaměstnanosti pro lidi s vážným oslabením nebo ztrátou zraku. 

Název školy: Základní škola, Slovanské náměstí 2, 612 00 Brno 

Číslo pokladny Jména prodávajících Výtěžek 

1935 
Justanová Anna 

2.159 Kč 
Justan Jakub 

Celkem   2.159 Kč 

Celkový výtěžek sbírky je 5 181 371 Kč. 

Sice se na naší škole vybralo méně než vloni či předloni, ale celkový výtěžek sbírky v rámci 

České republiky každý rok roste. To je báječné. Děkujeme všem, kdo do kasičky přispěli. 

~ 

Je také třeba vyhodnotit v říjnu zmiňovaný sběr kaštanů, který má na starosti paní 

učitelka Mgr. Iveta Koblihová: 

Na 3. místě se umístila Dita Salamonová ze III. C s 423 kg kaštanů. 

Na 2. místě skončila Tereza Pechová z II. B s 431 kg kaštanů. 

A 1. místo připadlo Marcusi Damiánu Rájovi z II. C s neuvěřitelnými 525 kg kaštanů. 

 

Když sečteme kilogramy sesbíraných kaštanů v rámci tříd, dostaneme se k těmto letošním 

výsledkům: 

3. místo obsadila třída II. B – 561 kg 

2. místo patří třídě II. C  – 599 kg 

1. místo náleží třídě IV. C  – 1.096 kg  

   

Celkově se vybralo 4.625 kg kaštanů.    

 

Zástupce IV. C převzal sladkou odměnu. Po celou dobu sběru byla vystavena atrapa dortu 

v průhledné schráně ve vestibulu školy. Napodobeninu dortu, plastovou schránku i samotný 

pravý dort jsme získali darem od absolventa a příznivce naší školy pana Ing. Dana Urbánka, 

tatínka našich žáků. (Přispěl také sběratelskými předměty do místního krytu CO.) Velmi 

děkujeme. Bylo to příjemné, sladké zpestření. 



 
 

 
 

 
 



 

 



Školní družinka se během listopadu několikrát vydala do Knihovny Jiřího Mahena, aby se 

děti zúčastnily knihovnou nabízených programů. Samozřejmě dle jejich věku. 

 

Špilberk v pověstech: Žáci se dozvídali známé i neznámé pověsti o Špilberku, kasematech 

a dalších tajemných místech v městě Brně. 

 

 

 

 

 

Za zvířátky do pohádky: Jak se promítají lidské vlastnosti 

do zvířecích příběhů? 

 

 

 

 

Krtek a jeho kamarádi: Oblíbenou postavičku od Zdeňka Milera a další 

zvířátka poznávaly děti v krátkých příbězích        

a říkánkách. 

 

 

 

 

 

 

 



Ve výčtu záslužných záležitostí a pochval můžeme pokračovat. Před nějakým časem se 

paní učitelky, mající na starost pracovní činnosti, rozhodly po dohodě s vedením školy 

pozměnit radikálně tvář našich školních předzahrádek. V létě odborná firma připravila 

půdu. Bylo však zapotřebí vykopat větší, hlubší díry. Toho se s odhodláním a veselostí ujali 

žáci IX. B. Moc děkujeme Adamu Čapovovi, Jirkovi Gazdovi, Filipu Golešovi, Kubovi 

Justanovi, Vojtovi Korčákovi, Kirilu Petuchovovi, Davidu Vopravilovi, Ondrovi Urbánkovi    

a Alexi Žilevovi. Hoši nám velmi pomohli. 

 

 
 

 



A pak přijel pan docent RNDr. Rostislav Melichar, Dr. s paní Mgr. Kateřinou Zachovalovou, 

Ph.D. a dvěma šikovnými pány, kteří se postarali o přesun obřích kusů nerostů do 

připravených jam. Nebylo to vůbec, ale vůbec jednoduché. Každý takový „šutrák“ vážil 

minimálně půl metráku, a ne vždy se podařilo umístit kameny správně a vhodně na první 

pokus. Více než deset velikých kamenů nyní zdobí naše předzahrádky a brzy z toho bude 

pěkný školní geopark. 

 
 

 



 
 

A to není zdaleka vše. O několik dní později nastoupila statečná brigáda ve složení:        

Hanka Hamplová, Yva Puchýřová (která vznik „geoparku“ zaštiťuje), Lucka Valová, 

Drahoslava Vidoňová a Eva Poláková z řad zaměstnanců a Kuba Justan, Vojta Korčák, 

Anička Plesníková, David Vopravil, Alex Žilev z IX. B a Matěj Kuchař z VIII. B. 

Všem patří veliké poděkování. 

Bylo chladno, nevlídno, pošmourno, přesto se všichni snažili zasadit v předzahrádkách co 

nejvíce barvínků. Jsou to malé, stálezelené keříky, které lze využít jako náhradu trávníku. 

Dokáží vytvořit doslova souvislé koberce a na jaře kvetou modrofialovými kvítky. Barvínku 

se také lidově říká zimostráz, zimostrázek, brčál, barvenka, vinka či zelenec. 

Podařilo se zasadit více než 200 barvínků. Více se pro zimu a zejména tmu v daný den 

nestihlo. Zbytek předzahrádek bude muset na svůj „modrozelený kobereček“ počkat do 

jara, kdy se dosází zbytek. 

Kolem skalních bloků se nasypala mulčovací kůra a na jaře přibydou i cedulky s jejich názvy. 

 



 
 

 
 



 
 

 



 
 

 



A s pochvalami nekončíme. Jen se přesuneme z naší školy do mimoškolní oblasti. 

Doputovaly k nám dvě krásné zprávy. 

 

V první půlce listopadu probíhal v Brně 32. ročník Mezinárodní mozartovské soutěže pro 

mladé klavíristy do 15 let. V sále Besedního domu, sídle Filharmonie Brno, předvedla svůj 

um i naše Amálie Vlčková z třídy VIII. D, a představte si, že se ve své kategorii umístila 

na nádherném 1. místě. Ačkoliv nemáme na tomto úspěchu pražádnou zásluhu, jsme na 

Amálku hrdí a blahopřejeme. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Druhou příznivou zprávou je úspěch našich žákyní na poli gymnastickém. Iva Dosedlová, 

Karin Kopecká a Agáta Paschová z VI. D spolu s Anetou Friedelovou z VI. A a Lindou 

Doskočilovou z V. B získaly poslední listopadový den za předvedenou skladbu s míči 

stříbrnou medaili a staly se vicemistryněmi České republiky. Děvčatům také gratulujeme. 

 

A to je asi pro tento měsíc vše. 

Ba ne. Samozřejmě proběhly pedagogické rady obou stupňů, třídní schůzky a také 

informativní schůzky pro rodiče žáků 5., 7. a 9. ročníků 

s tématikou přijímacího řízení na gymnázia a střední 

školy. 

Naši deváťáci obdrželi bezplatně atlasy středních škol 

Jihomoravského kraje. Na Úřad práce zajel autem         

a osobně vyzvedl pan ředitel Mgr. David Jalový. Však 

byl před mnoha lety sám v roli výchovného poradce         

a dodnes učí žáky předmět Pracovní činnosti, zaměřený 

na volbu povolání. 

Tak kéž si děvčata a hoši správně zvolí. 

 

 



Ale teď už je to opravdu vše. Myslíme si, že měsíc listopad byl na události velmi bohatý   

a díky školní kronice nám zbyde hodně vzpomínek. 

Vzpomínejme nejvíce na to hezké a dobré. A pokud se v našich životech událo něco 

nehezkého a nedobrého, nehasme naději a nepovyšujme zoufalství. Naopak. Odpouštějme, 

odpouštějme a odpouštějme. A také prosme za odpuštění. Obojího je velmi třeba. 

A nyní už je prostor pro básničku. Autora neznáme, ale věříme, že vás, milí čtenáři, potěší: 

Listopad 

Každým rokem se to stává: 

listí žloutne, opadává… 

A to padající listí 

pojišťovna nepojistí, 

byť bys pravým zlatem platil,    

kterým podzim stráně zlatil! 

   Toto listí šustící 

   dalo jméno měsíci. 

   Nastal měsíc holých strání, 

   loučení a dozrávání. 

   Ta tam jsou už hejna špačků, 

   vlaštovek a jiných ptáčků, 

   jen u vrátek do zahrádky  Listopad – to není skon! 

   ještě kvetou listopadky.  Koukněte se na záhon. 

        Kdo se umí dobře dívat, 

        ví, že zem chce odpočívat, 

        ale v půdě, tam se činí 

        hejno žížal víc než jiní! 

        Spadlé listí – jejich strava - 

        do záhonů humus dává, 

        a tak měsíc listopad 

        navzdor všemu mám moc rád! 

 


